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Depression and Anxiety Disorders among Persons with 
Type 2 Diabetes Mellitus in a Tertiary Hospital in Zaria, Nigeria

ABSTRACT

BACKGROUND: Depression and anxiety disorders frequently co-occur 
with Type 2 Diabetes Mellitus, leading to poor glycaemic control and 
quality of  life through complex biopsychosocial mechanisms. A dual 
diagnosis of  chronic medical and mental health conditions reduces the 
probability of  early recognition and intervention for either. This study 
was aimed at assessing the prevalence and correlates of  depression and 
anxiety disorders among persons with Type 2 Diabetes Mellitus in a 
tertiary hospital in NorthWest Nigeria.

METHODS: A hospital based cross-sectional study was conducted 
among 370 adult respondents with Type 2 Diabetes Mellitus at the 
endocrinology clinic of  Ahmadu Bello University Teaching Hospital 
using a systematic sampling technique to recruit participants. Data was 
collected using a sociodemographic questionnaire, the Mini 
International Neuropsychiatric Interview (MINI) to diagnose depression 
and anxiety, and the Morisky Medication Adherence Scale (MMAS-8) to 
assess medication adherence. Data were analysed with the SPSS Version 
25

RESULTS: The prevalence of  major depressive disorder was 46.5%. Of  
the 42.2% that had anxiety disorders, 46.7% had generalized anxiety 
disorder, 51.9% panic disorder, 30.1% agoraphobia, 31.4% had a co-
existing depression and anxiety disorder. About 4 in 10 of  the 
respondents reported medication non-adherence. 

CONCLUSIONS: The study shows a high burden of  depression and 
anxiety disorders among patients with Type 2 Diabetes Mellitus, 
associated with poor medication adherence and outcome. Physicians 
need to pay more attention to psychological distress associated with 
chronic medical conditions to improve treatment outcomes and quality 
of  life. WAJM 2024; 41 (9): 937-943

KEYWORDS: Depression, Anxiety disorders, Medication adherence, 
Type 2 Diabetes Mellitus

RÉSUMÉ

CONTEXTE: La dépression et les troubles anxieux coexistent 
fréquemment avec le diabète de type 2, entraînant un mauvais contrôle 
glycémique et une diminution de la qualité de vie par des mécanismes 
biopsychosociaux complexes. Un double diagnostic de maladie 
chronique et de troubles de santé mentale réduit la probabilité de 
reconnaissance et d'intervention précoces pour l'une ou l'autre condition. 
Cette étude visait à évaluer la prévalence et les corrélats de la dépression et 
des troubles anxieux chez les personnes atteintes de diabète de type 2 dans 
un hôpital tertiaire du nord-ouest du Nigeria.

MÉTHODES : Une étude transversale en milieu hospitalier a été menée 
auprès de 370 adultes atteints de diabète de type 2 à la clinique 
d'endocrinologie de l'Hôpital Universitaire Ahmadu Bello, en utilisant 
une technique d'échantillonnage systématique pour recruter les 
participants. Les données ont été collectées à l'aide d'un questionnaire 
sociodémographique, de l'Entretien Neuropsychiatrique Mini 
International (MINI) pour diagnostiquer la dépression et les troubles 
anxieux, et de l'Échelle d'Adhésion aux Médicaments de Morisky 
(MMAS-8) pour évaluer l'adhésion médicamenteuse. Les données ont été 
analysées à l'aide du logiciel SPSS version 25.

RÉSULTATS : La prévalence des troubles dépressifs majeurs était de 
46,5 %. Parmi les 42,2 % qui présentaient des troubles anxieux, 46,7 % 
souffraient de troubles anxieux généralisés, 51,9 % de troubles paniques, 
30,1 % d'agoraphobie et 31,4 % avaient une cooccurrence de dépression et 
de troubles anxieux. Environ 4 répondants sur 10 ont signalé une non-
adhésion aux médicaments.

CONCLUSIONS : L'étude révèle un fardeau élevé de dépression et de 
troubles anxieux chez les patients atteints de diabète de type 2, associé à 
une faible adhésion aux médicaments et à des résultats défavorables. Les 
médecins doivent accorder une plus grande attention à la détresse 
psychologique associée aux maladies chroniques pour améliorer les 
résultats des traitements et la qualité de vie. 

WAJM 2024; 41 (9): 937-943
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